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MINISTERRAAD 
Nr. 2424 Ex. nr. {o 

Notul en van de vergadering 
gehouden op 
gevan{., en 's 

vrijdag 30 oktober 1959 in de Trêveszaal aan
morgens om tien uur en 's middags voortg~zet. 

- ----
Aanwezig: De min i ster-president De Quayen de ministers 

Beer man , Cals, Klompé, Korthals , r.1arijnen (bij 
de punten 1~2,3a-3e en 13), De Pous, Van Rooy, 
T?x?peus, Vlsser en Zijlstra.(Afwezig zijn de 
IDlnlsters Van Aartsen en Luns). 

van 
aan 
bij 

de 
de 
de 

Tevens zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van den Berge (bij de punten 14-20), Van Houten 
(bij de punten 2 en 3) , Schmelzer (bij de punten 
13-20) en Scholt en (bij punt 13 ). 

Secretaris: J. Middelburg. 

De minist~r-presiden! heeft een brief ontvangen 
Stichting Studentenvoorzieningen Eindhoven, waarin 
regering dank wordt betuigd voor de medewerking 
bouw van het eerste hospitium. 

2 b~ ~e~)i~~Qin~ (Zie notulen m.r. 23 oktober 1959, punt 

De minister-p!:~~id~! heef t naar aanleiding van 
het laatste bericht in de Volkskrant over bespreking van 
de defensie in 'de ministerraad op zijn eigen kabinet la
ten nagaan wie van de gepubliceerde gegever.J op de hoogte 
is gekomen. Uit het laatste artikel kan men de indruk krij
gen, dat de betrokken journalist heeft voortgeborduurd op 
inlichtingen die hij de vo~ige maal uit goede bron heeft 
gekregen, omdat het artikel ditmaal vier dagen na de minis
terra ad is verschenen en ook verschillende onjuistheden be
vat. Spreker gelooft dat het goed is exact na te gaan hoe 
de inlichtingen voor'beide krantenberichten zijn ve~~regen. 

Minister Visser is van oorde el, dat men blJ het 
nagaan van schendingen-van de geheimhouding geen enkele mo
gelijkheid moet uitsluiten, maar dat de kans om er ach~er 
te komen slechts beoerkt is In de SER heeft men dit dlk-'" . wijls nagegaan, maar slechts in een enl;:el geval resultaat 
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komen, is er kans, dat het onteigenen zonder schadever
goeding wordt veroordeeld. Voorts gaf hij in overweging 
bij de algemene overeenkomst tussen Nederland en Duitsland 
(Generalbereinigung) een voorbehoud te maken ten aanzien 
van het eigendom van Nederlandse ondernemingen, die in ln
donesië hebb en gewerkt, dat in Duitsland aanwezig is. 

Staatssecretaris Van Houten heeft van de zi j de 
van de Deli - maatschappij vernomen, dat de kosten van voort
zetting van het proces in Bremen prohibitief zijn (f. 0,7 
mln als men het proc es wint, f. 2 mln als men verliest ) , 
t e rwijl het hierbij gaat om een kleine onderneming, die 
procedeert. l.'Ii nister Be crman merkt op, dat men ook een pro
ces over een klein deel van de tabak kan voeren (Teilklage ) , 
waardoor de kosten veel lager zijn. 

Staatssecre taris Van Hout en merkt vervolgens op, 
dat men niet ineens nog de tabakskwestie aan de punten van 
de algemene overeenkomst met de Bondsrepubliek kan toevoe
gen. Minis ter Beerman merkt op, dat het alleen een voorbe
houd onzerzijds zou zijn, waarbij geen toezegging van de 
Duitsers wordt gevraagd. Staatssecretaris Van Houten zegt 
toe dit te zullen nagaan. Wat het voorleggen aan het Inter
nationale Hof be treft verwij st hij naar het memorandum, 
dat Buitenlandse Zaken heeft rondgezonden. 

3 do Onderhandelingen met Dui tsland (Zie notulen m.r. 23 ok
tober 1959, punt 3 e) 

flIinister Zi jlstra zegt in aanslui ting aan het 
vorige punt, dat hij ongerust is over de vraag wie in aan
merking zal komen voor de uitkering aan Nazi-slachtoffers. 
In andere landen is eveneens de vraag aan de orde of naast 
de Joodse slachtoffers ook verzetslieden hierin zullen delen. 
Staatssecretaris Van Houten antwoordt, dat de Duitse rege
ring de uitkering tot Joodse slachtoffers wilde beperken, 
maar dat van Nederlandse zijde uitdrukkelijk is gesteld, 
dat men vrij wil zijn ten aanzien van de verdeling. 

3 e. Euratomcentrum in Petten 

Minister De Pous deelt omtrent de bespreking in 
Brussel met de voorzitter van de Euratomcommissie Hirsch 
mede, dat deze ermede instemde, dat de overeenkomst inzru{e 
het onderzoekcentrum in Ispra ook de sleutel moet zijn voor 
de regeling voor de vestiging van een Euratomcentr~~ in 
Petten, maar dat men rekening moet houden met de blJZ?ndere 
omstandigheden. Zo achtte hij het mogelijk, dat men nlet 
600 man vanwege Euratom in Petten zou stationeren. Aan de 
hand van een kaart is gesproken over het naast elk~a~ ge
huisvest zijn van het ReN en Euratom in Petten (volslna?~), 
waarbij Hirsch het woord association liet vallen. DaarblJ 

bekroop ••• 



- 7-
ZEER GEHEIM ministerraad 

30- 10- 1959 

bekr oop sprek er de vrees , dat toch I spra hèt Euratomcen
trum zou zijn, maar daarna is duidelijk gesteld, da t Eura
tom bepaaldeli jk in Pett en wil komen en de hoge f luxreac
tor wil overnemen, t erwij l men de vo isinage aanvaar dt. Om
trent de uitwer king van di t gesprek met Hirs ch i s met de 
directeur-generaal Gué r on het vo l gende besproken. He t ReN 
zal in zijn i nstallatie s in Petten een programma ui tvoeren, 
terwijl Euratom ook een programma voo r Pe tten zal moeten 
vas t stellen . Gezorgd moet worden voor voldoend e ins tall a
ties voor deze beide op elkaar af gestemd e programma's. TIit 
zou kunnen beteke nen uitbreiding of bijb ouwi ng van l abora
toria. Van de nog op te r i chten geb ouwen zal Nederland de 
kosten moeten dragen, t erwij l Lu r a tom de inrichti ng voor 
zijn rekening neemt, alsmede de exploi t atiekosten, welke op 
f. 10 à f. 15 mln per jaar worden geraamd. Het i s de b edoe
ling, dat voor 1 decemb e r een overeenkoms t is uitgewerkt, 
zodat voor 1 januari de zaak rond z ou kunnen zijn . Spreker 
verwacht, dat niet 600 man bij Euratom z al worden aange t r ok
ken, maar dat naast een kleinere personeelsbez e t ting ook 
regelmatig deskundigen uit Ispr a zull en komen. Guér on h eeft 
voorts voorgesteld , dat enkele Eurat omdeskundigen ree ds in 
Petten worden gede tacheerd bij h e t afbouwen van de bouwwer 
ken. 

De minister-president heef t begrepen , da t de Eura
tomcommissie thans meer aan associatieopdracht en denkt, waar
doqr er geen Euratomcentrum in Petten k omt . Minis te r De Pous 
antwoordt, dat me n in de persconferentie toch van v estiging 
van een Euratomcentrum in Petten heeft gesproken. 

Minister Korthals vestigt er de aandacht op , dat 
Verkeer en Waterstaat aan de voorzitter van de commissi e 
voor atoomenergie heeft medegedeeld, dat h et ni e t mogelijk 
is in Petten onbeperkt te bouwen. nlinister De Po us ant
woordt, dat er e en kaart van Verkeer en Wate r staat was waar
uit bleek, waar alleen gebouwd kan worden ; er zi jn re eds ter
reinen in deze buurt aangekocht. Omtrent de lozi ng van af
valstoffen is alleen gezegd, dat het contact tussen Euratom 
en de Nederlandse gezonill1eidsautoriteiten voorlopi g via Ne
derlandse instanti es zou lopen. 

Minister Cals acht deze bespreking zo b elangrijk, 
dat het wenselijk is dat Buitenlandse Zaken h ier ove r een 
verslag rondzendt zoals dit me estal gebeurt. Terwi j l van Ne
derlandse zijde steeds gezegd is, dat de vestigi ng van een 
Euratomcentrum in Petten eenzelfde vorm moe t hebben als in 
Ispra blijkt men plotseling over associati eopdrachten t e 
gaan spreken. Men heeft hieromtrent echter niet een percen
tage kunnen noemen. Als van Nederl ands e z ijde maximaal voor 
30% van de capaciteit van de hoge-fluxreactor in Pe tten wordt 
gebruikt en als het gebruik doo r Eu r atom bijv. 20% zou ?e
dragen, is .het wel nodig all e gevolgen v an de afspraak ln 
de ministerraad te bez ien , voordat antwoord a an Euratom wordt 
gegeven. Als de z e zaak aan het Re N wor dt overgelaten komt er 
van de algemene comp etenti e van het r u ra t omcent rum in Petten 
niets terecht; sprek ers departement heeft hier echter veel 
belang bij. Als men bedenkt, da t van de =ur opese gemeenschap
pen niets in Nederland i s geves ti gd , te rwi jl door de 
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Italiaanse actie inzake Ispra ook niet meer hèt onderzoek
centrum van Euratom in Nederland kan komen, is de tendentie 
om zich tot associatieovereenkomsten voor het gebruik van 
de hoge-fluxreactor in Petten te beperken niet gelukkig, 
te meer nu Euratom ook voor Mol aan het afsluiten van een 
associatieovereenkomst werkt . Wat de instelling van een 
kleine onderhandelingsdelegatie betreft meent spreker dat 
hierin niet een vertegenwoordiger van zijn departement, 
maar wel iemand van Financiën moet zitten en dat de instruc
tie nog in de ministerraad moet komen. De minister-presi 
dent stelt voor, dat de betrokken ministers een nota over 
het geh~ onderwerp bij de raad indienen. De raad stemt 
hiermede in. 

~~. Kolenuitvoer naar België en KSG (Zie notulen m.r. 
9 oktober 1959, punt 2 b) 

Minister De ~ous heeft in aansluiting aan het ge 
sprek over het Euratomcentrum een bespreking gehad met zijn 
Belgische ambtgenoot Van der Schueren over de kolenkwestie. 
Spreker heeft eraan herinnerd, dat dez e 1 mln ton Neder
landse kolen in België zou toelaten. Minister Van der Schue
ren zit met moeilijkheden, aangezi en verschillende mijnen 
zijn gesloten, maar hij heeft zich bereid verklaard 50.000 
ton onmiddellijk toe te laten en voor 15 november nog 
100.000 ton. In dit verband heeft hij echter aan spreker 
steun gevraagd bij de behandeling van voorstellen in de KSG 
inzake de Belgische werkloze mijnwerkers. Spreker heeft 
toegezegd te overwegen hem te steunen, als hij verlenging 
met enige maanden vraagt van de toeslag, die uit het KSG
fonds groot $ 5 mln wordt verstrekt. Spreker verzoekt aan 
Buitenlandse Zaken bij de Duitse en Franse regeringen be
grip voor dit Bel gische voorstel te vragen. 

Wilnister Beerman merkt op, dat België in het ver
leden nalatig is gebleven aangaande de sanering van de ko
lenmijnen. Tegen het steunen van het Belgische verzoek om 
de toeslag uit het KSG-fonds te verlenen ziet spreker het 
bezwaar, dat een en ander niet gebeurt uit overwegingen van 
de KSG, maar om de leveringscontracten te kunnen uitvoeren. 
Dit schept een prec edent, als bijv. ook Frankrijk en Duits
land een afspraak zouden maken, waarvan zij de lasten op 
de KSG willen afwentelen. Iflinister De Pous merkt op, dat 
wat hij voorstelt niet in strijd is met de KSG, maar juist 
in de geest van het KSG-verdrag. Men dient daarbij te be
denken, dat in 1959 de kolenproduktie in België met 2 ml~ . 
ton is teruggelopen, terwijl reeds gedurende een belangrlJk 
aantal dagen ni e t gewerkt is. Als onzerzijds hier~~n geen 
aandacht wordt geschow{en, gaat de gemeenschappellJke ko
lenmarkt desintegreren. De raad verklaart zich vervolgens 
met het standpunt van minister De Pous akkoord. 

3 g. Uitvoering ••• 


